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اخبارکــــوتاه
 پیام تسلیت رهبر انقلاب 

به سید حسن نصرا...
... خامنه ای رهبر معظم انقلاب  حضرت آیت ا
اسلامی در پیامی به حاج سید حسن نصرا...، 
درگذشت عالم مجاهد قاضی شیخ احمد الزین 
امنای تجمع علمای مسلمین  رئیس هیات 
در لبنان را تسلیت گفتند. به گزارش پایگاه 
اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار مقام معظم 
رهبری، متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به این 
. الرحمن الرحیم. جناب  . . شرح است: بسم ا
حجت الاسلام آقای حاج سید حسن نصرا... دامت 
برکاته. خبر درگذشت عالم مجاهد قاضی شیخ 
احمد الزین رئیس هیات امنای تجمع علمای 
مسلمین در لبنان را دریافت کردم. وظیفه  خود 
می دانم این حادثه  مولمه را به علمای معزز و 
بازماندگان و ارادتمندان و شاگردان ایشان در 
لبنان و سایر بلاد عموما و جنابعالی خصوصا، 
تسلیت بگویم. دفاع مسئولانه و عالمانه  او از 
نهضت امام خمینی و از مقاومت علیه جبهه 
استکبار و صهیونیزم و همراهی با ثبات ایشان 
با مبارزات ضداستکباری ملت های منطقه در 
طول سالیان طولانی، هیچگاه از خاطره تاریخ 
مقاومت نخواهد رفت. اینجانب ضمن تسلیت 
مجدد به مردم لبنان و خصوصا به همراهان 
و همرزمان ایشان در تجمع علمای مسلمین 
آن  برای  را  الهی  غفران  و  رحمت  لبنان، 
مرحوم از خداوند متعال خواستارم. سیّد علی 
خامنه ای/۱۹ رجب ۱۴۴۲ - ۱۳ اسفند ۱۳۹۹

پیام بلینکن هم با خط نستعلیق 
آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا 
با انتشار متنی با خط نستعلیق در توئیتر 
به ایران پیام داد. آنتونی بلینکن وزیر امور 
خارجه آمریکا با انتشار متنی با خط نستعلیق 
نوشت: تنوع و فراگیری، ما را قوی تر، باهوش تر، 
خلاق تر و مبتکرتر می کند؛ و تنوع ما به 
ایالات متحده مزیت رقابتی قابل توجهی در 

صحنه جهانی می بخشد.

رد یک ادعای ضد برجامی 
ســردار حسیــن دهقــان، وزیــر سابق 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در توئیتر 
نوشت: برخی ادعا می کنند دولت روحانی 
درصدد از بین بردن توان موشکی کشور در 
خلال برجام بود، اما این موضوع واقعیت ندارد. 
در دوره اول ریاست جمهوری دکتر روحانی، 
وزیر دفاع بودم. در همین دوره توان نظامی و 
قدرت موشکی کشور به سرعت توسعه پیدا کرد.

 بازداشت عامل شهادت 
ماموران ناجا

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان 
ایلام از دستگیری »عامل شهادت مامورین 
نیروی انتظامی در پل گاومیشان« خبر داد. 
افشار خسروی زاد اظهار کرد: متهم به شهادت 
ماموران انتظامی دستگیر شده و به این اقدام 
اقرار کرده است. نهم اسفند ماه بر اثر تیراندازی 
فردی ناشناس به ماموران نیروی انتظامی 
مستقر در پل گاومیشان شهرستان دره  شهر 

ایلام دو نفر به شهادت رسیدند.

 تعداد کشته های سراوان 
4 یا 5 نفر است 

یک نماینده مجلس گفت: برآورد حدودی 
تعداد کشته شده ها ۴ یا ۵ نفر است. من آمار 
دقیقی نمی توانم بگویم. ما با خانواده تعدادی 
از مجروحان و یکی از کشته شده ها دیدار 
داشتیم. مصطفی نخعی اظهار داشت: چیزی 
که عنوان می شود در همین حد است. البته 
خیلی از کشته شده ها یا تقریبا همه آنها در 
محل حادثه کشته نشده اند؛ مجروح شده اند و 
به دلیل کمبود امکانات در مسیر انتقال به مرکز 

درمانی جان خود را از دست داده اند.

 سرنوشت نامعلوم 
پس از حمله جیش الظلم 

معاون امنیتی انتظامی وزیر کشور ضمن 
تشریح کامل اتفاقات روی داده در شهر 
سراوان، گفت: در حمله تروریستی به خودروی 
مهندسی سپاه یکی، دو نفر زخمی شدند و 
سرنوشت یکی از نیروها هنوز مشخص نیست 
که در حال پیگیری هستیم، اما بعید است که 
ربوده شده باشد. حسین ذوالفقاری افزود: 
در گذشته نیز با برخی تحرکات گروه های 
تروریستی در آن سوی مرز مواجه بودیم و 
دیروز نیز تعرضی به یکی از خودروی مهندسی 
سپاه صورت گرفت و در جریان این حمله، دو 

نفر از همکاران سپاه زخمی شدند

استقبال سفیر ایران از تلاش های قطر
سفیر ایــران در قطر از تلاش های قطر 
برای احیای برجام استقبال کرد. حمیدرضا 
دهقانی در صفحه توئیتر خود با اشاره به خبر 
رایزنی وزیر خارجه قطر با دبیرکل سازمان ملل 
متحد در ارتباط با موضوع برجام و تلاش های 
این کشور برای احیای این توافق بین المللی 
نوشت:  »باید آمریکا را بر اجرای تعهداتش 
ترغیب کرد و دوستان می توانند در این زمینه 
کمک کنند.« بر اساس این گزارش در روز 
سه شنبه،  وزیر امور خارجه قطر در تماس دبیر 
کل سازمان ملل با وی از تلاش های دوحه برای 

احیای برجام خبر داد.

رئیس جمهور: 

FATF اگر بد بود؛ همه 
دنیا قبول نمی کردند
 باید به برجام برگردید و قانون را اجرا کنید

 اتهام زنی های 
بی اساس

سخنگوی وزارت امور خارجه با 
اشاره به اتهام زنی های بی اساس وزیر 
امور خارجه آمریکا علیه کشورمان 
در خصوص اتهام تشدید تنش در 
یمن اظهار داشت: آمریکایی ها اکنون 
به جای پاسخگویی به جنایت های 
شش ساله خود در یمن نمی توانند 
در مقام مدعی علیه دیگران اتهامات 
بی اساس مطرح کنند. دولت جدید 
آمریکا در حالی ادعای تلاش برای 
پایان جنگ یمن را دارد که تاکنون 
شاهد اقدامی عملی برای توقف تجاوز 
ائتلاف سعودی نبوده ایم سعید 
خطیب زاده تصریح کرد: مواضع 
ایران از ابتدای جنگ یمن مشخص 
بوده و همواره تاکید داشته ایم هیچ 
راه حل نظامی برای بحران یمن وجود 
ندارد و در همین راستا پیشنهاد راه 
حل چهار ماده ای جمهوری اسلامی 
ایران که در ابتدای جنگ مطرح شد 
همچنان به عنوان راه حل اساسی 
پابرجاست و جمهوری اسلامی ایران 
همچنان از تمام ظرفیت خود برای 
پیشبرد تلاش های سازمان ملل به 
منظور برقراری صلح در یمن استفاده 
کرده و هرگونه تلاشی که به پایان 
تعرض به ملت یمن بیانجامد را مورد 

حمایت قرار می دهد.

 قصد کاندیداتوری 
ندارم

رئــیس دفتـر رئیس جمهوری 
روز چهارشنبه در حاشیه جلسه 
هیات دولت در پاسخ به سوالی 
درباره اظهارات چندی پیش خود 
در اصفهان و سوءبرداشت ها از این 
سخنان گفت: من نوار صحبتم 
وجود دارد و این صحبت در جای 
دربسته نبوده است و تمام بخش 
خصوصی اصفهان هم آنجا بودند. 
واعظی درباره شعر خوانده شده 
در مجلس اظهار کــرد: از همه 
بدتر اینکه در اینجا که بــرخی 
از خبرنگاران خط دارند، اینکه 
نماینده مجلــس که اطلاعی از 
موضوع ندارد، می آید و شعری 
را می خواند و حرف های بی ربطی 
را مطرح می کند که آن هم جای 
تعجب دارد. نماینده ای که باید 
خود مقید به آداب و اخلاق باشد 
حرف درست بزند، حرف هایی 
را مطرح می کنــد که در شـان 
خودش است. او درباره اینــکه 
آیا قصد نامزدی برای انتخابات را 
دارد یا خیر؟ گفت: خیر من چنین 

قصدی ندارم.

 ؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟

تداوم سیاست های 
کرونایی در پساکرونا

معاون اول رئیس جمهور از وزارت 
علوم خواست تا سیاست درستی که 
در دوران کرونایی برای آموزش مجازی 
اتخاذ شد، در دوران پساکرونا نیز ادامه 
دهد و افزود: باید به یادگیری الکترونیکی 
به عنوان یک پارادایم جدید در آموزش 
عالی موضوعیت داد و نسبت به نهادی 
کردن آن و انجام حمایت های قانونی و 
رسمی در زمینه مشارکت بخش های 
غیردولتی اقدامات ویژه را به انجام رساند. 
اسحاق جهانگیری ادامه داد: اکنون 
دولت بیش از هر زمان به مشارکت و 
همکاری بخش های عمومی و خصوصی، 
نهادهای مدنی و حرفه ای و تخصصی، 
استادان و معلمان متعهد و مسئول برای 
توسعه آموزش عالی نیازمند است. وی 
با بیان اینکه امروز سرمایه گذاری در 
امر آموزش لازمه توسعه علمی کشور 
و توسعه علمی مقدمه تحقق توسعه 
همه جانبه ایران است، گفت: پیشبرد 
برنامه های آموزش عالی برای همه یک 
مسئولیت ملی و همگانی است. من 
از همه علاقه مندان به پیشرفت ایران 
می خواهم که حتی در این شرایط دشوار 
دولت را بیش از گذشته در انجام این 

مسئولیت ملی همراهی کنند.

»آرمان ملی« از نافرجامی لوایح باقی مانده FATFدر مجمع  گزارش می کند:

 تصویب لوایح FTAF همزمان با زمان رفع تحریم ها
 کلاف CFT و پالرمو باز هم باز نشد

    محسن رضایی: تعیین تکلیف FATF در فروردین ۱۴۰۰

آرمان ملی: رئیس جمهوری در جلسه هیات دولت اظهار کرد: FATF یک 
گروه ویژه است که اقداماتی راجع به مسائل مالی و تراکنش ها انجام می دهد 
و همه کشورهای شرق و غرب به آن ملحق شده اند. اگر بد است چطور همه 
دنیا آن را قبول کرده اند؟ تمام اروپا و همه شرق و چین و روسیه و ترکیه و 
همسایگان ما به آن ملحق شده اند. این چیزی است که اجماع دنیا روی آن 
است و همه ملت ها تلاش می کنند رتبه بالاتری در این گروه به دست بیاورند، 
اما ما ایستاده ایم و تنها تماشا می کنیم. اهم سخنان حسن روحانی را در ادامه 

می خوانید:
 تصویب لوایح FATF برای زندگی مردم خیلی مهم است و باید واضح گفته 
شود. وقتی عدد ریسک کشور از ۶ به ۷ می رود به خاطر همین است. یعنی مردم 
باید از جیب شان پول بدهند. وقتی این لوایح اجرا نمی شود برای نقل و انتقالات 
پول مردم باید پول بیشتری بدهند و اکنون هم داریم پول می دهیم. تمام 
دولت ها که با ما ارتباط دارند و حتی کار بانکی محدودی با ما انجام می دهند، 
توصیه می کنند اگر آن را اجرا نکنید ارتباطات بانکی مان لغو می شود. مگر ما 
می خواهیم به قرن پیش و دوران دکان و صرافی برگردیم؟ اینها حقوق و زندگی 

مردم است و با جیب تک تک آدم ها ارتباط دارد.
  اگر به FATF نپیوستیم و اجرا نشد باید به مردم توضیح بدهیم که این 
موضوع چقدر هزینه دارد و چه کسی این هزینه را متحمل می شود. من از 
مجلس سابق که با ما همکاری و با رای خوبی این لوایح را تصویب کرد و از 
شورای نگهبان که آن را بررسی کرد، تشکر می کنم. حالا هم دو لایحه در اختیار 
مجمع تشخیص است و الان شرایطی است که مجمع باید قدرت خود را برای 
حل معضلات مالی مردم نشان دهد. تصویب این لوایح هر روز و هفته ای که به 

تاخیر بیفتد به نفع ما نیست.
 اگر یک ساعت در برداشتن تحریم تعلل و امروز و فردا کنیم و آینده را پیش 

پای خود بگذاریم، حقوق مردم را پایمال کرده ایم. اینکه می گویند حقوق عامه 
همین است؛ مهم ترین حقوق عامه این است که حق همه مردم است که تحریم 

و فشار از دوش شان برداشته شود و آزاد شوند.
 بعضی ها فقط به کلمه برجام می چسبند، امروز انرژی اتمی ما در حال 
تولید است و هیچ کسی در دنیا نمی تواند بگوید کار ما خلاف قانون است. در 
گذشته ما انرژی اتمی تولید می کردیم اما قطعنامه ها بالای سرمان بود و کار ما 
را به غلط نامشروع می دانستند اما ما این اقدام را انجام دادیم و حالا دیگر کسی 
کارمان را نامشروع نمی داند. عده ای به اشتباه می گویند صنعت هسته ای از بین 
رفته ولی دیدید وقتی اراده کنیم در یک هفته در تمام تولیدات چه می کنیم؛ 
چه در زمینه سانتریفیوژ و چه در زمینه مواد مورد نیاز که حالا ۲۰ درصد بیشتر 

یا کمتر باشد.
 ما ایجادکننده و حافظ برجامیم و حالا که آن را حفظ کرده ایم، آنهایی که 
تحریم نابجای غیرقانونی اعمال کرده اند، باید تحریم ها را متوقف کنند. باید به 
برجام برگردید و قانون را اجرا کنید. اگر روز اول تحریم ها را برداشتید و روز بعد 
دیدید که ما به تعهدات خود عمل نمی کنیم حق با شماست و می توانید به دنیا 
بگویید ایران به تعهداتش عمل نمی کند. به هر حال اصل ما احقاق حقوق مردم 

است که در همه زمینه ها باید آن را گسترش دهیم.
 در ابتدای این دولت تولید ما از این میدان که آن سویش عراق است صفر 
بود. ما در دولت یازدهم کار را شروع کرده و پیش برده ایم و در اواخر سال ۹۵ و 
اوایل سال ۹۶، ۳۰ هزار بشکه روزانه برداشت کرده ایم که در این افتتاح اخیر به 
۶۵ هزار بشکه در روز رسیده است. جنبه اقتصادی و ایجاد اشتغالش سر جای 
خود، اما از طرف دیگر این موضوع حق مردم است و این مساله مهمی است که 
ما حقوق مردم را باز بستانیم و حفظ کنیم. در غرب کارون هم برداشت ما پنج 

برابر شده است.

آرمان ملی: پس از کش وقوس های فراوان بسیاری منتظر بودند تا احتمالا در 
جلسه روز چهارشنبه مجمع تشخیص مصلحت نظام لوایح باقی مانده از FATF یعنی 
پالرمو و CFTبررسی و احتمالا تصویب شود. اما چهارشنبه هم گذشت و این اتفاق 
نیفتاد تا همچنان گمانه زنی ها در خصوص تصویب یا عدم تصویب این لوایح ادامه 
داشته باشد. این در حالی است که طی روزهای گذشته برخی اعضای مجمع تشخیص 
مصلحت نظام از نظر مثبت چندی از اعضا و مثبت شدن فضای مجمع خبر داده بودند 
اما محسن رضایی دبیر مجمع تشخیص می گوید که اعضا بر همان نظر سابق هستند 
و تغییری نکرده اند. به نظر می رسد همانطورکه رضایی گفته بررسی و تصمیم گیری 
نهایی در خصوص این لوایح باقی مانده به فروردین سال آینده موکول شود. باید تا آن 

زمان به انتظار نشست.
 منتظر پاسخ مکتوب دولت هستیم

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در نشست خبری خود با اصحاب رسانه، 
درباره بررسی FATF در مجمع اظهار داشت: برداشت من این است که نظر مجمع 
همچنان نظر قبلی است. با این حال باید منتظر جلسات آینده باشیم. محسن رضایی 
گفت: تکلیف نهایی دو لایحه FATF در جلسات آینده در فروردین ۱۴۰۰ مشخص 
می شود. وی درباره لوایح مرتبط با FATF گفت: هیچ کسی از دولت و مجلس نخواسته 
که مجمع به FATF بپیوندد یا نپیوندد یا درباره آن تصمیم گیری کند، مجلس و دولت 
 FATF نخواسته اند. رضایی ادامه داد: در اینجا بحث دو لایحه یا دو توصیه از ۴۱ توصیه
مطرح است دبیرخانه FATF، توصیه برای ایران داشته و گفتند ایران باید ۴۱ توصیه 
انجام دهد که دو توصیه یکی لایحه پالرمو و یکی هم CFT در مجمع است و این دو 
لایحه را بررسی می کنیم. دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در ارتباط با علت تاخیر 
بررسی این لوایح گفت: دو مساله این را به تاخیر انداخت؛ بعد از اینکه ترامپ آمد، در 
سال ۹۷ آرام آرام هر ماه یک تحریم علیه ایران اعمال می کرد. انباشتگی تحریم ها 
مسئولان وقت و اعضای مجمع را به این نتیجه رساند که آیا زمانی که تحریم ها تشدید 
می شود، ما می توانیم همه اطلاعات را بدهیم؟ آیا باید این دو لایحه تصویب بشود یا 
نشود؟ وی خاطرنشان کرد: سوال دوم برای مجمع کلمه ای به نام »گام بعدی« بود و 

گفتند اگر به ۴۱ توصیه عمل کردید باید ببینیم گام بعدی چیست که آن را بردارید 
تا اینکه دبیرخانه FATF درباره عضویت ایران به تصمیم برسد. رضایی افزود: یکی از 
آقایان وزرا گفتند که شما آن را تصویب کنید تا ما بتوانیم به FATF بپیوندیم، چون 
هر آن ممکن است تحریم ها را بردارند و ما آماده باشیم و بتوانیم تلاش کنیم. بعضی از 
آقایان گفتند شما تاریخی مشخص کنید که تحریم ها را کی برمی دارند اگر فروردین ماه 
است،  به محض اینکه تحریم ها را بردارند ما بحث می کنیم و نظر موافق می دهیم، ولی 
خود این هم ابهام دارد یعنی هیچ کس به اعضای مجمع نمی گوید که تحریم ها کی 
برداشته می شود و این گام بعدی چیست. دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام یادآور 
شد: ما منتظر پاسخ مستند و مکتوب دولتی ها هستیم تا در جلسه بعدی مجمع که 
احتمالا به فروردین ماه می افتد، آن را بررسی کنیم. البته ما می خواستیم اسفندماه به 
نتیجه برسیم. الان منتظر مستندات هستیم. وی ادامه داد: توقع داشتیم این پاسخ ها 
اسفندماه به مجمع ارسال شود اما با توجه به اینکه تا امروز این پاسخ ها ارسال نشده، 
احتمالا مجمع در مورد لوایح فروردین ماه تصمیم گیری خواهد کرد. رضایی در همین 
راستا گفت: به نظر می رسد ۳-۲ نفر از اعضای نظرشان مثبت شده، اما اکثریت اعضا بر 
نظر قبلی خود هستند. موافقان این لایحه معتقدند که می توانیم حق تحفظ بگذاریم 
و بسیاری از موضوعات را قبول نکنیم اما مخالفان می گویند حق تحفظ قابل تحقق 
نیست. دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه برخی 
شنیده ها وجود دارد که مجمع تا بعد از انتخابات ریاست جمهوری،FATF  را بررسی 
نخواهد کرد، گفت: برخی اعضای مجمع معتقدند اگر این دو لایحه تصویب شود، در 
فرصت باقیمانده از دولت دوازدهم، مهلت اجرای آن وجود ندارد و دولت بعدی باید این 
لوایح را اجرا کند، بنابراین بهتر است در دولت بعد این لوایح تعیین تکلیف شود، لذا باید 
تا شهریورماه برای بررسی این لوایح صبر کنیم، این نظر چند نفر از اعضای مجمع است و 
نظر کل مجمع نیست. رضایی خطاب به دولت گفت: سوال اصلی ما این است که دولت 
چه ضمانتی می دهد وقتی این لایحه تصویب شود، دو اهرم دیپلماسی از ایران گرفته 
شود ایران به عضویت FATF درمی آید. ما این سوال را به صورت کتبی به دولت ارسال 
کردیم و خواستار جواب کتبی دولت شدیم. امیدواریم دولت صریح و واضح جواب دهد.

سـرمقــاله

اگر مبنا و میثاق بین مردم و مسئولان را قانون اساسی 
نیم، قانون اساسی تمام مسائلی مانند حق اعتراض،  بدا
اجتماع، راهپیمایی، آزادی بیان و آزادی عقیده را روشن 
کرده است. شرایطی که الان به وجود آمده و سبب شده 
نتوان قانون اساسی را دقیق اعمال و اجرا کرد، به قوانین 
عادی باز می گردد. قوانین عادی آمده و محدودیت هایی 
را برای قانون اساسی ایجاد کرده  است. برای نمونه، آزادی 
اجتماعات یکی از همین مسائل است. گفته شده برای 
اجتماعات باید از وزارت کشور اجازه گرفته شود اما در عمر 
جمهوری اسلامی دیده نشده این وزارتخانه به یک نهاد مدنی 
اجازه اجتماع بدهد؛ البته ما اجتماعاتی داریم و افرادی که در 
دایره خودی می گنجند، تحت عنوان اجتماعات خودجوش 
اجتماع می کنند. اگر سندیکا یا اتحادیه داشته باشیم و آنها 
را به رسمیت بشناسیم، در موضوعی مانند کارگران هفت تپه 
به عنوان یک مساله مهم، این نهادهای مدنی باید مطالبه گر 
حقوق افراد زیرمجموعه خود باشند. متاسفانه این نهادها 
را محدود می کنیم و اجازه ظهور و بروز به آنها نمی دهیم تا 
اتفاقات ناراحت کننده ای رخ بدهد. چرا نباید صداها شنیده 
شود؟ همیشه گفته شده اگر مسئولان صداهای مردم را 
نشنوند، به گواه تاریخ مشکلاتی به وجود می آید. مطالبه گری 
می تواند بین دو طرف ایجاد وفاق کند و مطالبات برآورده 
شود تا به حالتی پنهان و پوشیده نماند. در صورت پنهان 
ماندن این مطالبات، به مرور مطالبه به عقده بدل خواهد 
شد. انقلاب مشروطه، وقایع سال ۳۲ و وقایع سال ۵۷ را نگاه 
کنید. اینها همه ناشی از این بوده که حکومت ها صدای مردم 
را نشنیده اند. در این روزها نیز مساله سراوان یا کولبران غرب 
کشور مطرح است که باید توجه لازم را به آن معطوف کرد. 
زمانی که از کنار شهرهایی مانند همدان عبور می کنیم، دود 
سفید هیچ کارخانه ای را نمی بینیم. اگر این دود سفید دیده 
نمی شود، باید سوال کنیم پس این جمعیت باید چه کاری 
انجام دهند؟ این جمعیت حق حیات که دارند! به طرف 
زاهدان که می رویم، بافت بلوچ ما آسیب دیده است. وضعیت 
صید ترال نیز نابسامان است. پس این جمعیت عظیم باید 
چگونه زندگی کنند؟ بخشی از این مردم مطالباتی دارند 
که در واقع قسمت گسترده ای از آن مطالباتی که دغدغه 
ساکنان کلان شهرهایی مانند تهران نیست. در تهران از 
توسعه سیاسی صحبت می شود اما مردم در بعضی شهرها 
آب آشامیدنی می خواهند. بعضی شهروندان در شهرهای 
کوچک و مناطق کمتر توسعه یافته باید چند کیلومتر مسیر 
را طی کنند تا به آبی دسترسی پیدا کنند که حتی سالم نیز 
نیست یا تمساح افراد به دنبال آب را از بین می برد. زمانی که 
به این مسائل توجه نشود، چه انتظاری از مردم دارید؟ قوانین 
به افراد، سازمان های مردم نهاد و گروهای مطالبه گر مدنی 
اجازه اعتراض و تجمع دادند اما زمانی که راه را برای مردم سد 

می کنیم، تقابل به وجود می آید.

قانون اساسی اجازه اعتراض مدنی را داده است

 نعمت احمدی
حقوقدان

یـــادداشت

نــسه در گفت وگویی تلفنـی  رئــیس جمهوری فرا
به رئیس جمهوری کشورمان گفته است که تهران باید 
اقداماتی شفاف و فوری در راستای موافقت با از سر گرفته 
شدن مذاکرات درباره توافق هسته ای انجام دهد. او با 
یادآوری اقدامات انجام شده فرانسه و شرکایش در سال 
گذشته برای رسیدن به راهکاری که بر سر آن مذاکره و 
توافق صورت گرفته باشد، تاکید کرد مهم است که ایران 
اقداماتی شفاف و فوری انجام دهد تا گفتمان با تمام 
طرف های توافق هسته ای از سر گرفته شود. بسیاری 
گزارش دادند که روحانی به وضوح به مکرون گفته است 
که تنها راه احیای توافق، لغو تحریم های آمریکا خواهد 
بود. باید توجه داشت که فرانسه همواره در لحظات آخر که 
شرایط رو به بهبود است، نقش پلیس بد را بازی می کند و 
اگر امروز این نقش را برعهده نداشته باشد می توان امیدوار 
بود که اتفاقات بهتری رقم خورد. از هفته ها قبل و با روی 
کارآمدن جو بایدن این امید ایجاد شده بود که با بازگشت 
به برجام بسیاری از مشکلات برطرف شود. با گذر زمان 
مشخص شد که اراده لازم وجود ندارد و همین امر سبب شد 
تا تنش هایی جزئی در منطقه ایجاد شود و اروپا نیز در همین 
راستا به دولت بایدن نزدیک شد و علیه ایران موضع گیری 
کردند. از سوی دیگر، در دو کشور میل عمومی وجود دارد 
که تنش ها کاهش یابد و برجام احیا شود اما گروه هایی نیز 
در این دو کشور هستند که مخالف احیای برجام هستند. 
جمهوریخواهان همچنان در حال فشار وارد کردن به بایدن 
هستند تا تحریم ها را لغو نکند و مانع تراشی کرده اند و 
کشورهای عربی و رژیم صهیونیستی نیز مکمل آن هستند. 
در ایران نیز یک جناح خاص نمی خواهد برجام ادامه یابد. 
آنها بر این باور هستند که ایران کم کم در حال ایستادن 
روی پای خود است و دیگر نیازی به تعامل با جهان نداریم 
و می توانیم بر مشکلات چیره شویم. این دو جریان کار را 
سخت کرده  و روند صلح و ایجاد توافق را کند و حتی بعضا 
متوقف کرده اند. آمریکایی ها همچنان خواهان این هستند 
که ایران قدم اول را بردارد و ایران نیز چنین انتظاری را از 
طرف مقابل دارد و همین امر سبب شده است تا شرایط با 
التهاب همراه شود. تماس تلفنی روسای جمهور دو کشور 
را باید مثبت ارزیابی کرد زیرا هرگونه گفت وگو می تواند 
اختلافات را کنار بزند اما صحبت ها بیشتر در زمینه نگرانی 
اروپا بوده است. آنها امروز بیشتر نگران پروتکل الحاقی 
هستند و بر این باور هستند که اقدامات ایران خطرناک 
است. رایزنی ها بیشتر امروز در این راستاست که تنش ها 
بیشتر نشود و تلاش نیز می شود تا جریان های تندرو تا 

حدودی مهار شوند اما مسیر سخت و پرچالش است.

اما و اگرهای تماس تلفنی دو رئیس جمهور

 محمدعلی بصیری
کارشناسمسائلبینالملل

»آرمان ملی« از نامه کناره گیری دبیر شورای عالی مناطق آزاد روایت می کند:

 اتوبوس استعفاها به »بانک« رسید
  دکتر مرتضی بانک خطاب به رئیس جمهور:استعفایم به دلیل 

بازنشستگی است!
آرمان ملی- حمید شجاعی: مدت ها بود که از 
کناره گیری، استعفا و برکناری مدیران در دولت حسن 
روحانی خبری نبود اما روز گذشته خبری در رسانه ها 
پخش شد که به نظر می رسد در ماه های پایانی دولت، 
این چرخه دوباره در حال فعال شدن باشد. خبر 
این بود که مرتضی بانک دبیر شورای عالی مناطق 
آزاد و مشاور ریاست جمهوری از سمت خود استعفا 
کرد. اما هنوز دلیل اصلی این استعفا روشن نیست. 
هر چند خود دکتر بانک بازنشستگی را دلیل اصلی 
کناره گیری خود عنوان می کند اما به نظر نمی رسد 
که این استعفا به همین دلیل ساده بوده باشد. برخی 
احتمال اختلاف با افرادی در دولت را دلیل این استعفا 
دانسته اند. البته هنوز مشخص نیست که حسن 

روحانی با این استعفا موافقت می کند یا نه.
 دولت روحانی و استعفا

از ابتدای تشکیل دولت یازدهم به ریاست حسن 
روحانی تاکنون که ماه های پایانی دولت دوازدهم 
را سپری می کنیم، چهره های بسیاری از دولت 
جدا شده اند و به فراخور عملکردهایشان برکنار 
شده یا استعفا داده اند. جالب اینکه در بسیاری 
از این کناره گیری ها دلایلی همچون بیماری، 
بازنشستگی، فرصت دادن به جوانان، عدم هماهنگی 
با رئیس جمهور و... به وفور دیده می شود. هرچند اکثر 
استعفاهای مطروحه بیشتر از جانب وزرای دولت  
مثل علی جنتی، وزیر سابق ارشاد، عباس آخوندی، 
وزیر سابق راه و شهرسازی، بطحایی ، وزیر سابق 
آموزش و پرورش، شریعتمداری وزیر سابق صمت 
و قاضی زاده هاشمی وزیر سابق بهداشت صورت 

گرفته اما در گوشه و کنار استعفاهایی از جنس 
مشاوران و معاونان رئیس جمهور را نیز شاهد بوده ایم. 
مانند استعفای مسعود نیلی دستیار ویژه اقتصادی 
رئیس جمهور که بسیاری دلیل استعفای وی را 
اختلافات فکری در سیاست گذاری های اقتصادی و 
ارزی عنوان کردند یا استعفای شهیندخت مولاوردی 
که به دلیل بازنشستگی یا به عبارت دیگر براساس 
طرح منع به کارگیری بازنشستگان از دستیاری 
حقوق شهروندی رئیس جمهور کناره گیری کرد. 
هرچند که برخی معتقدند برخی از این استعفا و 
کناره گیری ها در آرامش و در کمال صلح و صفا و 
برخی دیگر با ابراز گلایه و ناراحتی همراه بوده است. 
مثل استعفای رحمانی وزیر سابق صمت که در نامه 
استعفای خود صراحتا از فشارها بر خود می گوید یا 
استعفای بطحایی وزیر سابق آموزش و پرورش که 
به گفته خودش به دلیل بی توجهی رئیس جمهور 
به او و حوزه تحت اختیارش بوده است. البته در این 
میان بوده استعفاهایی مثل محمدجواد ظریف وزیر 
امور خارجه به دلیل عدم هماهنگی که با مخالفت 
رئیس جمهور از دستورکار خارج شده است. آنچه 
مسلم است دولت  ها هرچه به پایان خود نزدیک تر 
می شوند با استعفاهایی مواجه می گردند که شاید 
امری طبیعی جلوه کند اما نوع رویکرد دولت ها 

نسبت به همه استعفا ها همواره یکسان نیست. 
 استعفای مرتضی بانک

مرتضی بانک با ارسال نامه ای به رئیس جمهور، 
از سمتش در دبیری شورای عالی مناطق آزاد و 
معاونت ریاست جمهوری استعفا داده است. در 

متن نامه معاون رئیس جمهور خطاب به روحانی 
آمده است: عطــف به نــامه شمــاره۹۹.۳٨٨۹۴م 
مورخ۱۳ /۱۱/ ۹۹ مبنی بر استیذان از مقام معظم 
رهبری و مکاتبه قبلی اینجانب در این خصوص و با 
تشکر مجدد از ابراز لطف دستور صادره حضرتعالی 
به منظور پیگیری و اخذ استیذان و نیز هماهنگی های 
صورت گرفته در این زمینه و با سپاس بیکران از 
الطاف و دستور مقام عظمای ولایت در موافقت 
با ادامه همکاری بنده تا پایان دولت همانگونه که 
مستحضرید می باشید، قبل و بعد از بازنشستگی 
حقیر به هیچ وجه درخواستی برای ادامه فعالیت 
نداشتم و صرفا براساس نظر جنابعالی و پیگیری های 
جناب دکتر واعظی تا پایان سال و به دلیل شرایط 
آخر سال هماهنگ گردید تا خدمت خود را ادامه 
دهم. بانک در ادامه نامه خود آورده است: اینک 
به دلایل گوناگون و ازجمله جلوگیری از ایجاد 
هرگونه شائبه ای برای دولت و نظام در استفاده 
از افراد بازنشسته بدینوسیله استعفای خویش را 
تقدیم می نمایم تا از هر زمانی که مقرر فرمایید این 
مسئولیت به فرد دیگری محسوب گردد. خواهشمند 
است در صورت صلاحدید دستور فرمایید از نتیجه 

اینجانب را مطلع فرمایید.
 مرتضی بانک کیست؟

امور  و کارشناس  بانک سیاستمدار  مرتضی 
بازرگانی،  گردشگری و صنعت است. که سابقه معاونت 
پژوهشکده و معاون دفتر و مشاور مرکز تحقیقات 
استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام و مشاور 
حسن روحانی را در کارنامه دارد. وی همچنین در 
دوره اکبر هاشمی رفسنجانی نیز استاندار کرمان 
و معاونت اداری مالی وزارت امور خارجه در دوره 
اصلاحات را برعهده داشته است. مرتضی بانک عضو 
حزب حزب اعتدال و توسعه یکی از احزاب نزدیک به 
حسن روحانی است. بانک در سال ۱۳۹۶ با با حکم 
مسعود کرباسیان وزیر وقت اقتصاد به عنوان جایگزین 
اکبر ترکان در دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد 

تجاری ـ صنعتی و ویژه اقتصادی منصوب شد.


